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Protokół Nr 6 /2011 
ze wspólnego  posiedzenia  komisji stałych Rady Gminy  Ryjewo  

z dnia  13 maja 2011 roku. 
 
 
Lista obecności radnych stanowi załącznik Nr 1 do protokołu. 
           
W posiedzeniu uczestniczyli ponadto: 

1. Pan Kazimierz Zima               – Przewodniczący Rady Gminy 
2. Pan Józef Gutowski               - Wójt Gminy Ryjewo 
3. Pan Sławomir Słupczyński    – Zastępca Wójta Gminy 
4. Pani Małgorzata Kubic          – Sekretarz Gminy 
5. Pani Małgorzata Zdunek        – Skarbnik Gminy 
6. Pani Dorota Czerkies             – Inspektor ds. obsługi Rady Gminy  
 
Zebrani postanowili, że wspólne posiedzenie poprowadzi Przewodnicząca Komisji ds. 

budżetu radna Barbara Wolak.   
 

Przewodnicząca Komisji powitała zebranych, stwierdziła prawomocność obrad i przedstawiła 
jego tematykę. Następnie Przewodnicząca zapytała radnych czy mają uwagi do 
przedstawionego porządku obrad. Wobec braku uwag przystąpiono do głosowania. W 
głosowaniu jednogłośnie przyjęto porządek obrad w brzmieniu: 

 
1. Rozpatrzenie informacji Wójta Gminy o wykonaniu budżetu Gminy za 2010 rok w 

tym realizacja zadań rzeczowo - finansowych przez ZB „Pomezania”, GOPS, GOK, 
GBP, ZS, SP.  

2. Przygotowania stanowiska Komisji ds. Budżetu dotyczącego wykonania budżetu 
Gminy za 2010 rok. 

3. Rozpatrzenie projektów uchwał przygotowanych na sesję. 
4. Sprawy bieżące. 

 
 
Ad.1. Rozpatrzenie informacji Wójta Gminy o wykonaniu budżetu Gminy za 2010 rok 
w tym realizacja zadań rzeczowo - finansowych przez ZB „Pomezania”, GOPS, GOK, 
GBP, ZS, SP.  
 
Przewodnicząca Komisji poprosiła o zabranie głosu Panią Małgorzatę Zdunek- Skarbnik 
Gminy i przedstawienie sprawozdania z wykonania budżetu.  
 
Pani Małgorzata Zdunek Skarbnik Gminy przedstawiła sprawozdanie z wykonania 
budżetu Gminy Ryjewo za  2010 rok informując iż, w  2010 roku  budżet realizowano w 
następujący sposób: 
-  dochody zaplanowane na kwotę 17.314.524,59 zł wykonano w  wysokości 15.713.168,68zł,  
co stanowi 90,8 %. Dochody uzyskano z tytułu: 
 
- Dochodów własnych ( z podatków i majątku gminy)       2.508.320,16 zł 
- Udziałów w podatkach dochod. z budżetu państwa          1.260.391,56 zł 
- Dotacji celowych                                                               3.423.333,75 zł 
- Subwencji ogólnych                                                          7.800.073,00 zł 
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- Środków na dofinansowanie zadań własnych gminy  pozyskanych z innych źródeł                                               
721.050,21zł   

   
Głównym źródłem dochodów gminy w 2010 roku były subwencje ogólne stanowiące  53,6 % 
udziału w dochodach gminy, kolejnym dotacje celowe, których udział w dochodach gminy 
wynosił 21,8 % oraz dochody własne gminy 16,0 %. Subwencje oraz dotacje celowe 
wpływały na konto gminy w sposób terminowy, zgodnie z przyjętym planem.  Plan 
dochodów własnych  wykonano w wysokości 97,7 %, uzyskując środki na kwotę 
2.508.320,16 zł. Najwyższe dochody w ramach dochodów własnych uzyskano z 
następujących źródeł: 
- Podatku od nieruchomości na kwotę 888.581,55 zł, co stanowi 5,7% udziału w dochodach 

gminy  
- Podatku rolnego na kwotę  438.238,80 zł,  stanowiącą 2,8%  udziału w dochodach gminy  
- Podatku od środków transportowych na kwotę  128.969,37 zł,  który stanowi 0,8% udziału 

w dochodach gminy 
 
Najniższe wykonanie planu  poniżej 70%  uzyskano z dochodów majątku gminy(69,4%) , 
opłaty targowej (62,7%), podatku od spadków i darowizn (54,3%) i karty podatkowej 
(23,8%).   
 
W  2010  roku na plan wydatków gminy w kwocie 18.520.913,35 zł wydatkowano środki  w 
wysokości 17.677.323,75  tj. 95,45 % .  Z tego na  wydatki bieżące przeznaczono kwotę w 
wysokości 14.254.835,91  tj. 80,6 %, a na wydatki majątkowe 3.422.487,84 zł , co stanowi  
19,4 %  wydatków gminy ogółem. W ramach wydatków bieżących środki przeznaczono  na 
utrzymanie  5 jednostek budżetowych gminy w tym: 

 
1. Szkoły Podstawowej w Ryjewie na kwotę 2.477.594,86 zł, 
2. Szkoły Podstawowej w Straszewie  na kwotę  913.144,66 zł, 
3. Gimnazjum w Ryjewie na kwotę   1.145.796,49 zł, 
4. Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Ryjewie na kwotę  3.763.705,87 zł. 
5. Urzędu Gminy w Ryjewie na kwotę  1.764.764,24 zł. 

 
Przekazano dotacje: 
1. przedmiotową dla Zakładu Budżetowego  realizującego zadania z zakresu gospodarki 

wodociągowo-kanalizacyjnej gminy w wysokości  166.566,00 zł,           
2. celowe na realizację zadań zleconych gminy jednostkom spoza sektora finansów 

publicznych w wysokości  97.500,00 zł, 
3. celową na pomoc finansową udzielaną między j.s.t. na dofinansowanie poprawy 

bezpieczeństwa na drogach powiatowych poprzez budowę zatok autobusowych, montaż 
barier energochłonnych i luster w ramach Narodowego Programu Przebudowy Dróg 
Lokalnych 2009-2011 w wysokości 44.455,91zł, 

4. celowe dla GOK w Ryjewie na sfinansowanie zadań inwestycyjnych (remontu filii GOK w 
Trzcianie , budowy sceny i ławek za filią GOK w Trzcianie  w celu poprawy jakości 
odbioru imprez kulturalnych  w wysokości 206.524,59zł,  

5.  podmiotowe dla samorządowych instytucji kultury na kwotę  412.502,80 zł,  
6. podmiotową dla niepublicznego przedszkola „ Maluszek „ w Ryjewie  na kwotę  

291.162,00 zł. 
Razem dotacje udzielone z budżetu gminy  wynoszą 1.218.711,30 zł,  co stanowi       8,6 % 
wydatków bieżących gminy .  
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Na pomoc finansową na rzecz innych jednostek samorządu terytorialnego przekazano kwotę  
33.101,00 zł. Ponadto ponoszono wszystkie inne wydatki  określone w ustawie o samorządzie 
gminnym, jako wydatki własne gminy. 
Realizacja  wydatków  gminy w 2010 roku polegała głównie na finansowaniu gminnych 
jednostek organizacyjnych, wydatki te przebiegały zgodnie z planem. 
 
Przychody Gminy  w 2010 roku uzyskała przychody na kwotę  3.674.909,66 - zł. w tym  z 
tytułu: 
- kredytów    2.428.000,00zł, 
- pożyczek na finansowanie zadań realizowanych z udziałem środków pochodzących z Unii 

Europejskiej   579.655,16zł, 
- nadwyżki środków budżetowych za 2009r    293.254,50 zł,  
- kredytu krótkoterminowego na sfinansowanie przejściowego deficytu budżetu    

374.000,00 
 
Rozchody Gminy w 2010 roku  wyniosły  1.663.360,00zł. i dotyczyły 
spłat zaciągniętych  pożyczek i kredytów  zgodnie z umowami zawartymi z bankami 
komercyjnymi,  oraz Wojewódzkim Funduszem Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej. 
 
Na koniec roku występuje deficyt  Gminy w wysokości  1.964.155,07 zł. 
 
Zadłużenie gminy z tytułu zaciągniętych pożyczek i kredytów wynosi 8.444.021,16zł. Kwota 
ta stanowi  53,7 % wykonanych dochodów  gminy. Wszystkie zobowiązania gminy dotyczące 
zaciągniętych kredytów zostały spłacone zgodnie z zawartymi umowami. Gmina posiada 
wymagalne należności na kwotę 1.045.502,49 zł.  Należności te powstały z tytułów dostaw 
usług dla ludności świadczonych przez Zakład Budżetowy „Pomezania „ w Ryjewie w 
wysokości 110.715,26 zł oraz z zaległości w podatkach i opłatach oraz pozostałych 
dochodach gminy na kwotę 934.787,23 zł. Gmina Ryjewo posiada zobowiązania wymagalne 
w wysokości 45,09zł.  Posiada je Zakład Budżetowy „ Pomezania „ w Ryjewie z tytułu 
dostaw towarów i usług. 

 
Przewodnicząca Komisji   zauważyła, że wysokie jest zadłużenie Gminy ponad 50%  
dodatkowo zaległości wymagalne, które są wysokie,  gdyby wpłynęły do Gminy to 
rozwiązały by częściowo problemy finansowe. W szczególności niepokoi wykonanie tylko 
88,6 %  wykonanych dochodów z tytułu podatku od nieruchomości.  
 
Pani Małgorzata Zdunek Skarbnik Gminy odpowiedziała, iż  windykacja przeprowadzana 
jest prawidłowo i po każdej racie płatnej wysyłane są do dłużników upomnienia a następnie w 
sytuacji braku odzewu na upomnienie kierowane są tytuły wykonawcze do komornika.  
Największe zaległości są w podatku od osób fizycznych nie są to duże kwoty w 
podsumowaniu daje to jednak dużą sumę. Najczęściej są to sytuacje w których komornik nie 
ma z czego ściągnąć tych zaległości. Są również sytuacje takiej jak w  podatku od środków 
transportowych gdzie przekroczony został zaplanowanych dochodów z uwagi na zapłatę 
zadłużenia przez dłużników.   
 
Przewodnicząca Komisji zwróciła również uwagę na małe wpływy z opłaty targowej co jest 
dziwne z uwagi na fakt, iż kupców jest wielu? 
 
Pani Małgorzata Zdunek Skarbnik Gminy odpowiedział, iż stawki opłaty za plac są niskie 
ze względu na stan tego placu, i  dlatego też mało środków wpływa.  
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Przewodnicząca Komisji zapytała o finansowanie budowanego obiektu szkoły 1-3,  ile 
jeszcze trzeba zapłacić za inwestycję i ile zwrotu Gmina otrzyma? 
 
Pani Małgorzata Zdunek odpowiedział, iż ok. 800 tyś. zwrotu powinna otrzymać Gmina z 
dofinansowania natomiast  ok. 1.800 tyś zł trzeba jeszcze zapłacić.  
 
Przewodnicząca Komisji spytała o inwestycje, które miał wykonać ZB ”Pomezania” w roku 
poprzednim a ze sprawozdania wynika, że prawie nic nie zostało zrobione? 
 
Pani Małgorzata Zdunek Skarbnik Gminy odpowiedziała, iż wiele drobnych rzeczy Zakład 
zrobił.  
 
Radny Zbigniew Reducha poprosił o wyjaśnienie przedstawionego  bilansu jednostek? 
 
Pani Małgorzata Zdunek Skarbnik Gminy wyjaśniła, iż zgodnie z nową ustawą 
obligatoryjnie należy sporządzić bilans jednostek  który jest odzwierciedleniem sprawozdania 
finansowego. W bilansie ujęte są odpisy od środków trwałych. Wykazany jest również 
niedobór w budżecie wynikający z zobowiązań gminy. Kwota 1.650 tyś. zł ujęta w bilansie 
jest wypadkową przychodów i rozchodów Gminy.    
 
Radny Jerzy Paradowski zauważył, iż była kontrola dochodów i wydatków wykonana przez 
Komisję Rewizyjną jednostki Gminnego Ośrodka Kultury. Rada sołecka zgłosiła  sprawę filli 
w Trzcianie. Wykazano że są jakieś nieprawidłowości czy została ta sprawa zakończona bo 
niewiadomo jak podejść do wykonania budżetu skoro są jakieś nieprawidłowości?  
 
Pani Małgorzata Zdunek Skarbnik Gminy odpowiedział, iż sprawa ta jest w toku jeśli 
natomiast chodzi o dochody i wydatki tej jednostki to wszystko jest zgodne z dowodami 
księgowymi i zwartymi umowami a sprawa, która się toczy dotyczy spraw wykonywanych 
poza budżetem.  
 
Przewodniczący Rady dodał, iż podjęte było zarządzenie o przeprowadzeniu kontroli, jest 
protokół i cały czas podejmowane są w tej sprawie czynności jak tylko zapadną konkretne 
decyzje to Rada się o tym dowie. 
  
Ad.2. Przygotowania stanowiska Komisji ds. Budżetu dotyczącego wykonania budżetu 
Gminy za 2010 rok. 
 
Komisja ds. Budżetu po wnikliwej analizie oraz zwróceniu szczególnej uwagi na zadłużenie 
Gminy jak i należności wymagalne podjęli decyzję, o pozytywnym zaopiniowaniu wykonania 
budżetu za 2010 rok.   
 
Ad.3. Rozpatrzenie projektów uchwał przygotowanych na sesję.  
 
- Projekt uchwały w sprawie przystąpienie Gminy Ryjewo do realizacji projektu 
systemowego w ramach Programu Operacyjnego Kapitał Ludzki 2007-2013 przedstawił 
Wójt Gminy Pan Józef Gutowski, który poinformował, iż GOPS chce przystąpić do realizacji 
projektu systemowego dot. wspierania środowisk korzystających z GOPS-u,  
współfinansowanego ze środków  unijnych, by ten program realizować niezbędna jest zgoda 
Rady Gminy.  
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Radni pozytywnie zaopiniowali projekt uchwały.  
 
- Projekt uchwały w sprawie w sprawie wyrażenia przez Radę Gminy Ryjewo zgody na 
prefinansowanie środków należnych z budżetu państwa Gminnemu Ośrodkowi Pomocy 
Społecznej w Ryjewie z tytułu realizacji projektu pod nazwą „Start do Integracji” w 
ramach Programu Operacyjnego Kapitał Ludzki 2007 – 2013 /w ramach Priorytetu VII 
„Promocja integracji społecznej”, Działanie 7.1. „Rozwój i upowszechnianie aktywnej 
integracji”, Poddziałanie 7.1.1. „Rozwój i upowszechnianie aktywnej integracji przez 
ośrodki pomocy społecznej”/ przedstawiła Wójt Gminy Pan Józef Gutowski, który 
poinformował, iż dotyczy to projektu systemowego z wcześniejszej uchwały, który jest 
częściowo finansowany przez środki unijne a częściowo ze środków GOPS.  Środki na 
prefinansowanie są świadczeniami, które GOPS przyznaje osobom kwalifikującym się do 
otrzymania wsparcia finansowego. 
 
 Radni pozytywnie zaopiniowali projekty uchwał.  
 
- Projekt uchwały w sprawie przyjęcia gminnego programu aktywności lokalnej na rok 
2011 przedstawił Wójt Gminy Pan Józef Gutowski tłumacząc iż program ten jest wymagany 
do tego by GOPS przystąpił do projektu systemowego „Strat do integracji” .  
 
 Radni pozytywnie zaopiniowali projekty uchwał.  
 
- Projekt uchwały w sprawie w sprawie zaciągnięcia przez Gminę Ryjewo pożyczki z 
budżetu państwa w Banku Gospodarstwa Krajowego na wyprzedzające finansowanie w 
ramach programu rozwoju obszarów wiejskich na lata 2007-2013 przedstawiła i omówiła 
Pani Małgorzata Zdunek tłumacząc, iż wysokość kredytu wynosi tyle ile wkład Gminy w 
realizacje projektu modernizacji boiska sportowego w Ryjewie.  
 
Radni pozytywnie zaopiniowali projekty uchwał. 
 
-Pani Małgorzata Kubic poinformował radnych, iż na sesji przedstawiona będzie również 
uchwała dotycząca  rozpatrzenia skargi na bezczynność Wójta Gminy Ryjewo. Skarga ta 
wpłynęła do Regionalnej Izby Obrachunkowej i przekazana została według właściwości przez 
Izbę do Przewodniczącego Rady. Jest to skarga Rady Sołeckiej w Trzcianie na bezczynność 
Wójta w sprawie przeprowadzenia kontroli w fili GOK w Trzcianie. Zgodnie z 
kompetencjami Komisja Rewizyjna zbada zasadność tej skargi podczas najbliższego 
posiedzenia  i przedstawi na sesji swoje uzasadnieni niezbędne do podjęcia w tej sprawie 
uchwały.  
 
 
Ad. 4. Sprawy bieżące. 
 
Pan Józef Gutowski Wójt Gminy poinformował, iż wpłynęło ponownie podanie Pana 
Władysława Domińczaka dotyczące, wykupienia przez Gminę gruntu przy ul. Kościelnej w 
celu umożliwienia mieszkańcom dojazdu do posesji. Pan Domińczak poinformował, iż odbył 
rozmowy ze spadkobiercami, którzy zadecydowali, że nie będą dochodzić roszczeń do 
spadku. Natomiast Gmina nie może rozpocząć żadnych prac gdyż nie są ustaleni 
spadkobiercy i nie jest przeprowadzona sprawa spadkowa.  
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Przewodnicząca Komisji zapytała czy któryś z właścicieli żyje i czy spadkobiercy się tego 
zrzekają? 
 
Pan Sławomir Słupczyński Z-ca Wójta odpowiedział, iż właściciel nie żyje a spadkobiercy 
się nie zrzekają swojej części natomiast nie chcą przeprowadzić całej procedury spadkowej 
 
Radni uznali, iż sprawę tą powinni załatwić spadkobiercy a nie Gmina.  
 
Pan Józef Gutowski Wójt Gminy przedstawił wnioski od Geodety scalającego grunty na 
terenie Jarzębiny dotyczące wytyczenie nowej drogi gminnej. Dotyczy to wymiany gruntu 
gminnego na prywatny. Droga, która jest do tej pory ma zostać zamieniona na drogę bardziej 
przydatna dla mieszkańców.  
 
Radny Jan Koczara zauważył, że jeśli mieszkańcy się zgadzają to jak najbardziej Rada 
powinna się zgodzić.  
 
Przewodnicząca Komisji zapytała kto ponosić będzie koszty tych zmian? 
 
Z-ca Wójta Pan Sławomir Słupczyński poinformował, iż wszelkie koszty poniesie firma 
scalająca.  
 
Radni wyrazili zgodę na nowe wytyczenie drogi.  
 
Radna Marianna Mastalerz zapytała czy robione będzie coś z przepustem na ul. Kopernika? 
 
Z-ca Wójta Pan Sławomir Słupczyński odpowiedział, iż w najbliższych dniach będzie ten 
przepust robiony. Prace będą wykonywane na odcinku od ul. Kolejowej aż do ul. Polnej a 
docelowo do ul. Grunwaldzkiej. Ze względu na awarie na ul. Tartacznej prace te się opóźniły. 
 
Przewodnicząca Komisji zapytała jak wyglądają prace przy placach zabaw na terenie 
gminy? 
 
Pan Sławomir Słupczyński odpowiedział iż większość placów zabaw jest już wykonana, w 
niektórych miejscowościach oraz w Ryjewie zostały do dokończenia drobne sprawy.  
 
Radny Piotr Bajerowski zapytał czy jest możliwość doposażenia placów bo niektóre nie 
maja np. bujawek? 
 
Pan Sławomir Słupczyński odpowiedział, iż można doposażyć zawsze np. z funduszu 
sołeckiego tylko należy pamiętać iż nie mogą to być obojętnie gdzie kupione sprzęty tylko 
takie które maja certyfikaty by nie stwarzać zagrożenia na placach zabaw. 
 
Przewodnicząca Komisji poinformowała iż za torami kolejowymi pod lasem w kierunku 
Jałowca jest nielegalne wysypisko śmieci. 
 
Radny Zbigniew Reducha dodał, iż problem z nielegalnymi wysypiskami to w tym 
momencie walka z wiatrakami może nowa ustawa tzw. „śmieciowa”  ukróci ten proceder.  
 
Radna Bernadeta Łukaszewska zwróciła również uwagę iż na początku Ryjewa od strony 
Sztumu jest mały lasek, parczek w którym jest ciągle pełno śmieci i nikt tego nie sprząta. 



Strona 7 z 7 
 

 
Radny Zbigniew Reducha odpowiedział, iż lasek ten należy do Nadleśnictwa i postara się 
teren ten uprzątnąć. 
 
Radny Jerzy Paradowski zwrócił kolejny raz uwagę na słabe ciśnienie wody w Trzcianie, 
które zgłaszane jest już od kilku lat i nic w tym kierunku nie jest robione.   
 
Pan Sławomir Słupczyński odpowiedział, że ciśnienie było sprawdzane i jest zgodne z 
normami według, których najniższe powinno wynosić 0,5 atmosfery a w jest Trzcianie 0,6. 
 
Radny Jerzy Paradowski zauważył, iż minimalne ciśnienie według niego to jest w 
sytuacjach awaryjnych a nie normalnie.  
 
Radny Marek Górecki przekazał, iż mieszkańcy ul. Kościelnej skarżą się na małą 
widoczność przy wyjeździe na ulicę Grunwaldzką i proszą o zainstalowanie lustra 
drogowego. 
 
Pan Sławomir Słupczyński poinformował, iż przekaże sprawę do ZDW. 
 
Radny Marek Górecki poprosił również o naprawę ul. Słonecznej, bo są dziury między 
yombami. 
 
Pan Sławomir Słupczyński odpowiedział, iż droga zostanie naprawiona.  
 
W wyniku wyczerpania tematyki spotkania Przewodnicząca podziękowała zebranym za 
udział w spotkaniu i zamknęła posiedzenie.  
 
Na tym protokół zakończono. 

 
 
 

Przewodniczący Komisji                                               
                                                                                                                  Barbara Wolak 
                                                                                                                  Andrzej Barcik 

                                                                                                                     Jerzy Paradowski 
                                                                                                          
 

 


